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Revista politică.
Stânga estremă din dieta Unga

riei a hotărît a da o acusă în contra 
guvernului. Actul de acusare stă din 
trei puncte. Punctul dintâiu Z’ce: 
Guvernul în înțelegere cu guvernul 
central a vătămat în cestiunea orien
tală constituțiunea cu intențiune prin 
fapte și lăsări, cari păgubesc forte 
mult interesele Ungariei și Austriei 
și le pericliteză pe viitor; al doilea 
punct acusă guvernul, că în înțele
gere cu guvernul central a silit pe 
Ungaria și pe Austria la jertfe mari 
de bani și de sânge înșelând factorii 
constituțiunali. Punctul al treilea 
acusă guvernul, că pentru ocuparea 
Bosniei și Erțegovinei a săvârșit fapte 
și a omis disposițiuni, care vatămă ga
ranțiile constituțiunei, disposițiunea le
gilor, ce sunt în putere de drept, li
bertatea individuală a cetățenilor și 
intregitatea proprietății.

Motivarea acusei este forte lungă. 
Oposițiunea întrunită a decis 
a nu face propunere de sine stătătore 
în ceea ce privesce darea guvernului 
în judecată, dară nu se va împotrivi 
dacă propunerea stângei estreme se 
va pune la ordinea dilei.

Dincolo de Laita ferberea mai că 
e mai mare decât dincoce. Acolo în se
natul imperial s’a votat cu 142 contra 
78 voturi alegerea unei comisiuni, care 
este însărcinată a pregăti pănă la 2 Nov. 
un proiect de adresă cătră coronă. A- 
dresa se va ocupa cu cestiunea Bos
niei și Erțegovinei, cu deosebire cu 
cestiunea, că guvernul nu a lucrat co
rect la punerea în lucrare a mandatu
lui ce l’a luat monarchia asuprăși de 
la congresul din Berlin.

Bar. de Pretis a renunțat de a 
compune cabinetul austriac; crisa mi
nisterială se va prelungi pănă după 
sesiunea delegațiunei.

Contele Apponyi se țlice că a 
fost filele aceste la Viena. pentru ca 
să se pună în înțelegere cu deputății 
senatului imperial pentru o procedere 
comună contra politicei contelui An
drâssy. Contele Apponyi n’a avut inse 
nici o întâlnire cu deputății „consti
tuțiunali “ (verfassungstreu).

Oficiosele nostre ’și întorc ascu- 
țișele armelor lor și contra Germa
niei. Pașii oficioselor sunt încă forte 
blânzi; se mulțămese ■ deocamdată a 
pregăti pe Germania pe de parte cu 
idea, că monarchia nostră o va părăsi 
și se va apropia de puterile apusene 
Anglia și Francia cari din urmă se 
înțeleg forte bine de un timp încoce.

„N. fr. Pr." spune, că în Galiția 
se va institui un feliu de vicerege, 
denuminduse de locțiitoriu un archi- 
duce.

Despre starea lucrurilor în Do- 
brogea, „Monitorul României" publică 
următorul comunicat:

„Unele ^iare au pretins că guver
natorul Dobrogei ar fi pus în venZare 
mobiliarul cancelariilor publice și că 
ar fi dat ordine d’a nu se face nici o 
primire armatei și autorităților române 
la intrarea lor în acestă provincie.

„Informațiunile ce guvernul a pri
mit din sorginte oficiale ’l pun în po
sițiune d’a declara, că aceste sciri sunt

„D. Belotzervovitz, guvernatorul 
Dobrogei, nu numai n’a pus în ven
Zare mobiliarul despre care este vorba, 
ci. din contră, a dat ordine șefilor di
strictelor pentru a face inventarie de 
deosebitele mobile aparținând cance
lariilor, spre a se preveni ast-fel ori
ce deturnări, și apoi a se remite au
torităților române.

„în ceea ce privesce piedicele ce 
s’ar fi adus bunei primiri proiectate, 
resultă asemenea, din informațiunile 
ce are guvernul, că d. Belotzervovitz 
nu numai n’a adus nici o piedecă pre
gătirilor proiectate, din contra, le-a 
încuragiat, deschizând chiar o supt- 
scripțiune pentru a se acoperi chel
tuielile unei primiri-gala și invitând 
pe impiegații administrațiunii și mu
nicipalității a se asocia cu dânsul pen
tru buna primire a autorităților ro
mâne în Dobrogea."

în Ziua de 21 Octom., s’a făcut, Zice 
„U. p. A.“, distribuirea recompenselor 
la Esposițiunea universală de la Paris. 
Acestă mare serbătore, în care s’a res- 
plătit meritul și s’a dat încuragiări 
muncei, s’a severșit cu ceremoniă stră
lucită în mijlocul unui mare concurs 
de lume. D. mareșal de Mac-Mahon a 
rostit cu acea ocasiune următorele cu
vinte.

„Domnilor \
„Vin astăZi să decern într’un mod so

lemn, în numele Franciei, recompensele ob
ținute de esposanții de t6te națiunile, în ma
rele concurs la care i-a invitat țâra nâstră.

„Voiesc mei întâiu să mulțămese prin
cipilor și representanților tuturor puterilor 
pentru spriginul și strălucirea ce au dat, 
prin presenția lor, esposițiunei dela Paris: 
voiesc să mulțămese guvernelor și popâre- 
lor pentru încrederea ce ne-au probat prin 
grăbirea ce au pus ca să ia parte la acestă 
serbare.

„Dacă succesul esposițiunei a cores
puns la așteptarea lor și la a nostră, onârea 
trebue să revie eminenților organisatori ai 
acestei mari întreprinderi și celor mai mo
dești ai lor cooperatori. Țoți au rivalisat în 
inteligință și în zel întru îndeplinirea sarci 
nelor atât de grele și atât de diferite ce pri
miseră.

„Când guvernul Republicei a învitat 
pe învețați, pe artiști, pe muncitori din tote 
națiunile să se întrunâscă în capitala nâstră, 
Francia trecuse prin durerâse încercări și 
industria sa fusese și atinsă de acea mare 
crisă comercială, care apasă deja asupra lu
mei întregi; cu câte acestea, Esposițiunea 
din 1878, a egalat dacă n’a întrecut, pe tâte 
celelalte.

„Mulțămim dar lui DZeu, care, pentru 
a mângâia țera ndstră a permis, ca acâstă 
mare și pacinică gloriă să’i fie reservată.

Constatăm cu atât mai multă satisfa
cere aceste fericite resultate, cu cât în cu
getul nostru, succesul esposițiunei interna
ționale trebuia să se întorcă în onorea Fran 
ciei. Pentru noi, era vorba nu numai de a 
încuragia artele și de a constata perfecțio
nările aduse tutor mijldcelor de producțiune, 
ci voim să demonstrăm, ce au făcut pentru 
repararea acelor teribile desastre cei șepte 
ani, trecuți în reculegere și consacrați muncei.

„S’a putut constata, că soliditatea cre
ditului pentru abundanța resurselor nbstre 

I pacea orașelor nostre, liniscea poporațiuni- 
| lor nbstre, astăZi reconstituite, erau doveZi 

despre o organisare care, sânt convins, va 
fi roditbre și durabilă.

„Ambițiunea nbstră națională nu se va 
opri acolo. Dacă ne-am făcut mai preveZă- 
tori și mai muncitori, vom datori încă a- 
mintirii nenorocirilor nbstre de a manține 
și de a desvolta între noi spiritul de cun- 
cordiă, respectul absolut pentru instituțiu- 
nile și legile țerii, iubirea înfocată și des- 
interesată pentru patria".

Acest discurs a fost salutat cu 
aplause frenetice. Când mareșalul pre
ședinte a pronunciat cuvintele: „Es
posițiunea a egalat, dacă n’a întrecut, 
pe tote celelalte", aplausele au isbuc
nit în tribuna oficială și s’au întins 
pănă la marginele salei. Totă lumea 
era in piciore de la început și, când 
a terminat mareșalul, un strigăt una
nim de: Trăiescă Republica! a 
isbucnit din tote pepturile

Dela congresul național biseri
cesc al Românilor greco-orient 

din Ungaria și Transilvania.
(Raport special al „Tel. Rom.“)

Ședința XVI.
din 18|30 Octomvrie 1878.

(încheiere.)
Comisiunea organisătore prin rap. 

seu Z i g r e raporteză în cestiunea a- 
rondărei protopopiatelor din diecesa 
Aradului și districtul Oradea-mare. Rap. 
spune, că comisiunea a censurat ope
ratul arondărei constatând, că sunt în
tocmai normelor prescrise. Deci pro
pune aprobarea arondărei. Disposițiile 
transitorice compete sinodului epar- 
chial.

La propunerea eppului M e ț i a n 
făcută și aprețiată de sinodul arădan 
de a spori numerul protopopiatelor, 
comisiunea propune a da indemnitate 
acelui sinod de a spori numerul în 
conformitate cu normele prescrise după 
trebuințele locale și referințele teri
toriale.

Dep. Hodoș observă, că e con- 
traZicere în propunerile comisiunei, 
care aprobă operatul arondărei, per
mițând în acelaș timp escepțiuni in
admisibile.

Dep. Radulescu Z^ce> că pro
punerea dintâiu a com. nu esclude pe 
a doua.

Eppul Popasu observă, că în
mulțirea protopp. este o măsură forte 
păgubitore și nepotrivită cu starea ma
terială de astăZi. Un corp administra
tiv slăbesce, dacă se împarte în nu
merose părți. Fie-care protopopiat re
clamă un mare, și complicat aparat 
mulți bărbați luminați, bani etc. Pro
topopii cu drept cuvânt se vaeră de 
sărăcie. Este contra înmulțirei pro
topopiatelor.

Eppul Mețian întro lungă vor
bire aretă, că afacerile bis. vor merge 
bine numai dacă organele eeecutive 
înferiore duc în deplinire hotărîrile 
organelor bis. superiore. Adauge apoi, 
că în diecesa sa esistă protopopiate 
ce cuprind 50—60 sate și că astfel 
protopopului este preste putință a le 
visită pre tote în cursul unui an, ceea 
ce ar fi de dorit și chiar neapărat în 

interesul administrației bis. într’un an 
nu sunt atâte dumineci și sărbători 
câte sate. Protopopii, lucru firesc, sunt 
omeni mai bătrâni, ergo administrația 
este cu anevoie. Nu dotarea mare a 
protopopilor, ci buna administrare este 
lucru esențial. Nu doresce scăderea do- 
tațiunei și nu din acest motiv insistă 
a se spori numerul protopopiatelor. 
Protopopii n’au cum nici când ajunge 
pretutindenea și astfel averile și fon
durile bis., școlare etc. adese se pră
pădesc cu sutele și miile. Pănă să ne 
creăm o samă de preoți mai cualifi- 
cați, să suplinim acest neajuns prin 
protopopi, cari să visiteze comunele— 
de cel puțin 2 ani pe an. Fie-care e- 
parchie să ’și facă însăși arondarea 
protopp. conform, trebuințelor locale.

Dep. Hodoș combate părerea, 
după care fețele bisericesci nu și-ar 
cunosce chiemarea și nu și-ar împlini 
datorințele lor, Zice apoi, că propu
nerea a doua stă în directă contrazi
cere cu cea dintâiu; căci ce înțeles 
are a aproba arondarea făcută și a da 
totuși sinodului din Arad mână liberă 
a face o altă arondare. Singur con
gresul este îndreptățit a sancționa a- 
ron darea proiectată. Indemnitatea ce 
am da sinodului de a procede după 
plac involvă, că congresul nu voiesce 
a susținea dreptul seu. Arondarea în 
cestiune să se pună în aplicare prac
tică și dacă s’ar adeveri, că nu co
respunde, atunci sinodul ușor pote 
așterne congresului un nou proiect de 
arondare, prin care să se înlăture scă
derile ivite.

Dep. Marienescu se declară 
în favorul propunerei comisiunei, sa
tele din aceea diecesă fiind pe alocu- 
rea forte împrăștiate șicăile de comuni
cație anevoiose, propunând primirea 
unui aditament, după care să se potă 
înființa protopopiate cu mai puțin de 
25,000 suflete, însă numai unde sa
tele sunt împrăștiate; numerul ace- 
tor protopopiate mai mici să fie cel 
mult 2—3 în întregă diecesa Ara
dului.

Dep. Cosma este de acord cu 
vederile din care a purces dep. Ho
doș și combate argumentele eppului 
Mețian. Este cu neputință a înmulți 
protop. lipsind personele, cari să ia 
parte la scaunul ppesc. înmulțirea 
ppiatelor ar merge mână în mână cu 
scăderea dotațiunei și astfel fondurile 
bis., școlare etc., în loc să sporescă, 
ar scăde prin desele „visifâțiuni cano
nice".

Rap. Zigre dă unele esplicări și 
Zice, că propunerea a doua a com. nu 
este de natură a altera prop. dintâiu.

Dep. Babeș ține o lungă vor
bire, începând prin a Zice, câ unii din 
antevorbitori au proces cu prea mare 
rigore în aprețiarea propunerilor co
misiunei, făcând apoi istoricul aron
dărei spune, că împrejurările locale a- 
dese sunt mai puternice decât prin
cipiile teoretice statorite de congres, 
între propunerile com. nu esistă de
cât o contrazicere aparentă. Legea a- 
dusă în privirea arondărei ar trebui 
nițel lărgită, dacă este să satisfacă 
trebuințelor locale. Sprijinesce prop. 
comisiunei, împărtășind întogmai ve
derile epului Mețian.



Dep. B o i u observă, că este cu 
totul nepotrivit a aduce o hotărîre în 
cestiunea de față pănă a nu fi ascul- 
cultat propunerile comisiunei în pri
vința operatelor pentru arondarea ce- 
loralte eparchii. Deci propune amâ
narea hotărîrei.

Dep. Alecsie P o p o v i c i u este de 
părere, a retrimite operatul arondărei 
sinodului arădan, care să înainteze a- 
poi un nou proiect de arondare.

La votare se primesce propune
rea dep. Boiu.

Ședința se ridică la 1 ore d. a., 
anunțându-se ședința procsimă pe Șiua 
următore la 9 ore.

Ședința XVII 
din 19/31 Octoinvrie 1878. -

Ședința se descinde la 9 '/4 ore. 
Se'cetesce și se autentică protocolul 
ședinței preinergetore.

Presidiul presentă:
a) Rațiociniile consistorului me

tropolitan despre perceptele și eroga- 
tele de pe anii 1875—1878.

Se transpune comisiunei financiare.
b) Rugarea mai multor locuitori 

din Banloc cu privire la cumpărarea 
unei case menite pentru scolă și con
troversele comunei cu oficiul comită- 
tens, — pentru a face ore-cari dispo
sițiuni în acestă materie.

Se transpune comisiunei școlare. 
c) Rugarea clericului absolut I. 

German pentru mijlocirea estradărei 
absolutorului clerical.

Se transpune comisiunei petițio
nare.

Urmeză la ordine raportul comi
siunei organisătore.

Raportorul A. Trombițaș con
tinuă în raportul început în șed. tre
cută, despre arondarea protopopiate
lor. Arată că, operatul cel mai perfect 
este al archidiecesei, dar că în el se 
află abateri dela conclusele congresu
lui din 1870: și anume sunt proiec
tate protopopiate și cu mai puțin de 
25,000 suflete. Aceste abateri însă se 
justifică prin împregiurări locale. O 
parte a comisiunei aflând motivele de 
juste, recomândă congresului a aproba 
acel proiect; o altă parte însă a Șis 
că, operatul să se ia simplu spre sci- 
ință fără a întră în meritul lucrului, 
părere, pre care densul nu o părtinesce, 
deorece crede, că congresul este în 
drept a desbate în merit proiectul din 
cestiune și a’l modifica unde vede lipsa.

Cât pentru diecesa Aradului arată 
că dacă planul de arondare așternut 
congresului se va aproba, atunci se 
face cu neputință a considera dorința 
sinodului eparchial de a crea mai multe 
și mai mici protopopiate de cum sunt 
în proiect. Comisiunea deci recomândă, 
spre aprobare planul așternut de die
cesa Aradului, iar propunerea sino
dului eparchial de acolo în acestă ma
terie a’l privi de o propunere de sine 
stătătore.

Despre proiectul diecesei Caran
sebeș comisiunea n’a putut pertracta, 
în detail, deorece el n’a luat în samă 
conclusele congresului din 1870.

Intrând în desbatere generală asu
pra proiectelor presidiul recomândă 
ca mai întâiu să se enuncie congresul 
că susține disposițiile din 1870, re- 
mănend, ca escepțiunile să se consi
dere și sancționeze din cas în cas.

Eppul Mețian din contră, re
cunoscând că archidiecesa din punct 
de vedere administrativ și din punct 
de vedere al bisericei a purces forte 
bine la arondarea proiectată, dar că 
în multele protopopiate s’a și abătut 
dela disposițiile congresului din 1870, 
mai departe recunoscând, că și în die
cesa Aradului nu se vor pute urma a- 
cele disposiții, — este de părere, ca 
congresul să și deslege mânile legate 
prin conclusul din 1870 și se hotă- 
rescă a se pute trece la arondare și 

sub 26,000 suflete pentru un proto
popiat.

Eppul Popasu cere deslușiri, 
cum înțelege comisiunea, că arondarea 
protopopiatelor din diecesa Caranse
beș nu corespunde conclusului din 1870.

Raportorul arată, că sunt 4 
protopresbiterate cu preste 40,000, 1 
cu mai puțin de 16,000 suflete, de
fectul cel mai însemnat însă ar fi, că 
elaboratul nu este presentat de sinod, 
precum s’au cerut de congres, ci nu
mai de consistor.

Eppul Popasu arată, că sino
dul a împuternicit pre consistor. După 
acest intermezzo

Dep. Cav. P u ș c a r i u în congla- 
suire cu părerea esprimată de presidiu 
susține ca normă disposițiile congre
sului’ din 1870. Unde însă se va ivi 
lipsa de abateri sinodale eparchiale le 
vor face și vor raporta apoi congre
sului viitor. Recomândă trecerea la 
desbaterea specială.

Dep. Al, Popoviciu combate 
propunerea EppuluiMețian, reco- 
mândând a remâne pe lângă conclu
sele din 1870.

Dep. I. Hanea voind a asigura 
unui protopresbiter în interesul oficiu
lui seu și al unei administrări bune 
o oposițiune materială suficientă, este 
cu tot înadinsul în contra proiectului 
de arondare al archidiecesei unde fiice 
protopopiate mai mici de 25,000 su
flete. Susține normele congresului din 
1870.

După ce p re s i d i u 1 arată de nou, 
că nu ar fi corespuȘetor demnității 
congresului dacă s’ar abate de la nor
mele din 1870, recomândă spre pri
mire următorea propunere: congre
sul s u s ți n e ca normativ la a- 
rondarea protopopiatelor con
clusele sale din a. 1870; dar 
pentru cașuri de deosebită 
cosiderare își reservă a face 
escepțiunile, cari le pretind 
speciale împregiurări. Latotă 
întâmplarea efectuirea aron
dărilor v a d e pi n d e dela pu
nerea în vedere a mijloc el or 
necesare pentru susținerea 
întregului aparat protopres
biteral. — Să primesce.

Cu aceste se trece la desbaterea 
specială a proiectelor de arondare.

R. a p o r t o r u 1 în ce privesce pro
iectul archidiecesei arată, că a fost a- 
șternut încă la'a. 1870 sinodului prin 
o comisiune anume esmisă spre acel 
scop. Sinodul l’a înapoiat consistoriului, 
care l’a prelucrat de nou și l’a așter
nut iarăși sinodului în 1874. Acesta 
a lăsat un termin de 3 ani pentru re
clamări din partea comunelor, cari 
voiesc a fi anecsate la alte protopo
piate. După espirarea acestui termin 
apoi s’a statorit planul definitiv de 
arondare. Comisiunea dar, n’a mai a- 
flat de lipsă a cerceta în special fie
care protopopiat, ci numai acele, unde 
au fost defecte sau proteste.

Comisiunea deci propune: proiec
tul de arondare al archidiecesei dim
preună cu proiectul despre dotarea 
protopresbiterilor se aprobă prin con
gres pre lângă următorele observa
țiuni : pentru protopresbiteratul Ter- 
navei să se mute residența la cetatea 
de baltă; 2) diferența între proto- 
presbiteratele Zlatna înferioră, Zlatna 
superioră, Lupșa să se decidă în sen
sul votului separat așternut sinodului, 
ca adecă să se facă din ele numai 2 
protopresbiterate; anume a) al Lup- 
șei cu numirea de protopresbiteratul 
Ofenbaiei cu 27,373 suflete; b) al A- 
brudului cu 27,829 suflete. 3) Consi
storiul archidiecesan se autoriseză cu 
efectuirea acestei arondări.

Numerul protopresbiteratelor în 
archidiecesa e ficsat cu 34 (Mai na
inte 44).

Urmând la derbatere singurati- 
cile protopresbiterate, îndată la al Si-

biilui și al Săliștei se nasce întreba
rea sulevată de dep. Popea, că are 
congresul să între în specialități la 
fie-care protopresbiterat sau să se 
ocupe numai în general ?

Dep. losif Popoviciu ține ces
tiunea de deslegată prin decisiunea de 
mai sus, de a susținea conclusul din 
1870.

Dep. H o d o ș propune a se primi 
proiectul în mod provisor, îndrumând 
pre sinodul archidiecesan a veni la 
următorul congres cu un proiect, ce 
să fie în conformitate cu conclusul din 
1870.

Dep. Cosma raportorul si dep. 
losif arată impracticabilitatea acestei 
propuneri.

Dep. Radulescu propune: pro- 
iectul să se dee comisiunei în- 
dărept, ca în ședința urmă
tore să vie cu o propunere ba
sa t ă pe informați uni mai e - 
sacte despre numărul suflete
lor și despre provisiunea p r o- 
topresbiterului. — în același în
țeles vorbesc și dep. cav. de Puș- 
cariu și Zigre; iar dep. Găetan e 
de părere, că arondarea este o ces- 
țiune ce aparține compentenței sind- 
delor eparchiale.

în acestă părere însă este com
bătut de presidiu cu disposițiile 
congresului din 1870 și de dep. P. 
Cosma.

în urmă punându-se propunerile 
la vot: propunerea lui Hodoș cade, și 
se primesce a lui Radulescu.

Tot în acest înțeles se urmeză și 
cu proiectele dela Arad și Caransebeș.

Acelaș raportor, raporteză des
pre propunerea dep. St. I o a n o v i c i u, 
care cere ca, comisiunea esmisă pen
tru a face representațiune Ia minister 
în causa fondurilor să constate tot
odată și abnormitatea că la în. mini
ster de culte și instrucțiune publică 
nu este aplicat nici un bărbat de ai 
noștri în o posițiune mai înaltă după 
cum ar cere paritatea și ecuitatea. Co
misiunea propune: congresul constată 
cu profundă părere de reu lipsa de 
un representant de rang mai înalt 
greco-ortodocs pe lângă în. minister 
de culte și instrucțiune și încredin- 
țază pre păr. Metropolit și pre păr. 
Eppi, ca cu ocasiunea presentărei lor 
la în. regim în afacerile fundaționale, 
se presente în. minister și acestă justă 
dorință a congresului.

Congresul la propunerea dep. Ba
beș primesce următorul conclus: „con
gresul recunoscecu părere de 
reu, la mai multe cașuri greu 
simțită lipsă în ministerul de 
culte și instrucțiune a unui 
bărbat de confesiunea nostră 
și însărcineză pre deputațiu
nea în causa fondurilor a a- 
duce acestă lipsă la cnn o sein ța 
în. minister.

Urmeză la ordine raportul comi
siunei esmise pentru censurarea rapor
tului delegațiunei congresuale în causa 
despărțirei ierarchice de Sârbi.

Raportorul lanculescu arată 
în ce stadiu se află lucrarea acelei de- 
legațiuni. Anume că 25 comune s’au 
despărțit; 16 s’au alăturat la diece 
sele române, 4 la cele serbesci; 1 a 
remas nedecisă; la 16 comune n’a suc
ces despărțire pe cale amicabilă; în 26 
comune nu s’a făcut pertractare, din 
causă, că ierarchia serbescă n’a voit 
să între în pertractări sub cuvent, că 
terminul prefipt pentru acele pertrac
tări ar fi espirat. Procesele de despăr
țire din lipsa de bani pănă așii nu s’au 
putut începe, căci ministerul a oprit a 
se folosi pentru acele spese banii din 
fondul ce l’a dat pentru comunele să
race, ce vor să se despărțască. In ce 
privesce mănăstirile, sinodele nostre 
ș’au reservat dreptul a decide causa pe 
calea procesului. Mănăstirea Hodoșului 
așii sub stăpânirea diecesei Aradului 
Sârbii cer a li se da lor îndărăpt. Ac

tele, ce privesc căușele de despărțire 
se află la archivul metropolitan. în 
urmă arată, că locul de vice-president 
al delegațiunei române a devenit va
cant prin mortea fericitului vicar din 
Oradea-mare Andreiu Paj).

Comisiunea propune: 1, a se lua ra
portul delegațiunei spre sciință în- 
drumându-se delegațiunea română; a) 
a resolvi obiectele neresolvite prin in- 
tețirea delegațiunei sârbe, a-și împlini 
și ea datorințele sale; b) pentru spesele 
de proces să se facă anticipațiuni dela 
comune, iar dacă nu, să ceră dela mi
nisterul unguresc anticipațiune din nu
mitul fond cu aceea, că sumele anti
cipate se vor restitui fondului prin 
retribuire pe comune; 2) în locul 
fericitului Andreiu Pap să se alegă un 
vice-president nou.

După o desbatere mai îndelun
gată asupra punctului, cum să promo
veze despărțirea, împedecată prin pur
tarea ierarchiei serbe, desbatere, la care 
participă Eppul Mețian, Popasu ; . Ro
tar, Babeș, Popoviciu Deseanu, Cosma, 
și cav. de Pușcariu.

Congresul ia raportul delegațiu
nei spre știință; iar cât pentru causa 
comunelor, unde nu s’a efeptuit des
părțirea se hotăresce la propunerea 
lui Rotar: ca delegațiunea cât 
mai curând să facă pașii nece
sari, ca procesele de despăr
țire ale comunelor mestecate 
să se incepă. La aceste se mai a- 
dauge propunerea Eppului Popasu 
de a face pașii de lipsă pentru ea 
Maiestatea sa să se îndure a .prelungi 
terminul pentru aceste pertractări pănă 
atunci pănă când vor mai fi comune 
cari vor să se despartă. — Cât pen
tru spesele reclamate de puterea pro
ceselor se hotăresce ca: d i e c e s e 1 e 
Aradului și Caransebeșului 
să pună în bugetul lor anual 
o sumă anumită, ca anticipa
țiune p e n t r u spesele de pro
ces, remânend ca comunele re
spective după despărțire, să 
restitue aceste sume din fon
durile menite pentru comu
nele ce vor să se despartă; 
dacă acesta nu va ajunge să 
se recurgă chiar la Maiesta
tea sa.

în locul reposatului vice-presi
dent Andrei Pap după o desbatere 
mai lungă, provocată prin resignarea 
păr. Metropolit la locul de president, 
congresul rdgă pre păr. Metropolit a 
duce și decinainte presidiul. Păr. Me
tropolit primesce cu aceea, că condu
cerea delegațiunei să se încredințeze 
vice-presidentului, care să se alegă 
dintre membrii din Ungaria. De Vice- 
president recomândă pre păr. Epp. al 
Aradului I. Mețian. Congresul pri
mesce cu aceea, ca actele respective 
să se transpună noului vice-president.

în urmă dop. V. M an gr a atrage 
atențiunea asupra cestiunei mănăsti
rilor, și anume, că congresul să însăr
cineze pre delegațiune a fiice și în a- 
cestă direcțiune pașii de lipsă pentru 
a aduce lucrul în clar cu Serbii.

La acesta se observă dm partea 
raportorului, că sinodul din Arad 
și-a reservat dreptul a face proces 
pentru mănăstiri, când va fi lipsă, 
în urma unor deslușiri date de pre
sidiu și de Eppul Mețian se hotă- 
lesce a încerca încă, odată, o suluți- 
une pacinică a causei cu mănăstirile, 
iar in cas de nereușire a se începe 
proces formal.

Fiind timpul înaintat, se anunție 
ședința următore pe mâne la 9 ore. 
La ordine raporturile comisiunilor. 
ședința se încheie la ore d. pr.

Corespondențe particulare
ale „Telegrafului Român.*

Brașov, în 10 Oct. 1878. Dle Re
dactor! Duminecă în 1 Octomvre st.



v. avu loc adunarea despărțământului 
] al Asociațiunei transilvane pentru 
literatura și cultura poporului român 
în comuna Herman lângă Brașov. Mo
dul, cum a decurs acesta adunare mi 
sa părut destul de interesant pentru 
a putea fi adus la cunoscința onora- 
ților cetitori ai jurnalului ce redac
tați. Cred, că mai nainte de a o face 
acesta este potrivit și just a spune 
aci că comitetul diligent al acestui 
despărțământ n’a pregetat nici o os- 
teneiă pentru ca adunarea să atingă 
un succes real. Pentru acesta îndată ce 
s a fiesat locul și data adunării, nu
mai dacă a început a face o propa
gandă viă prin tote păturile societății 
nostre brașovene, pentru ca acestea 
să se împărtășască în numer cât se 
pote de considerabil la adunare, ca 
săi dea în modul acesta un aspect mai 
impunător......Judecând după numă
rul celor ce au luat parte din Brașov, 
trebue să convenim, că silințele comi
tetului în astă direcțiune n’au fost în
coronate tocmai de un succes stră
lucit.

Marele număr al acelora, cari 
prin crescerea lor chiar sunt mai în 
posițiune a cunosce, ce scop au ase
menea adunări și cari chiar au datina 
morală să promoveze precât le stă în 
putință asemenea scopuri, au fost forte 
mediocru representați. Nu voiu să acuș 
pre nimenea ; una însă trebue să obrerv : 
indiferentismul cel mare, ce se vede 
manifestându-se față de asemeni însti- 
tuțiuni este forte regretabil — ca să 
nu dic funest... Căușele lui pot fi mul
tiple. Este datoria celor ce stau în 
fruntea Asociațiunii să le studieze și... 
de e posibil să le facă să înceteze cu 
o oră mai curând. Aceste dise să ne 
întorcem iarăși la Herman: După să
vârșirea servițiului divin, să ținu un 
parastas pentru sufletele reposaților 
fundatori ai Asociațiunei la a cărui 
servițiu luară parte venerabilul proto
pop și director al despărțământului, 
1. Petric, dl Bart. Baiulescu paroch 
al cetății Brașovului și casier al des
părțământului și parochul din loc, dl 
G. Dogar. — După finirea acestui sânt 
servițiu, se purcese la deschiderea a- 
dunării. Dl Director o făcu acesta prin 
o cuvântare, prin care căută a face 
pre poporul, ce venise la biserică în
tr’un numer forte frumos, să înțelegă, 
care este scopul adunării, ce se ținea 
la denșii și care anume este chema
rea Asociațiunii transilvane pentru li
teratura și cultura poporului român. 
Este de prisos a mai spune, că P. S. 
a reușit pre deplin.

După dl director al despățămen- 
tului, luă cuventul dl paroch din loc 
pentru a saluta pre cei veniți în nu
mele comunii încredințate păstoriei sale 
Vorbirea de binecuvântare a cl lui pa
roch făcu o profundă impresiune.

Iată-o:
Prea Onorate Domnule Director ca Pre

ședinte și mult Stimată Adunare!
Ca în numele comunei nostre române 

bisericesci de aici, ce numeră 850 suflete cu 
176 familii întregite și posede scolele sale 
confesionale co'espunzătâre et: 3 învețători 
binișor salarisați îmi iau totă libertatea a 
me adresa cu următorele :

Nu pot ave cuvinte de ajuns, prin cari 
să-mi esprim marea bucurie față de acestă 
adunare frumosă, a cărei devisă este: per „ 
fecționarea poporului nostru român din Tran
silvania. înaintarea lui în acelaș grad de cul
tură și literatură, în carele se află și cele
lalte națiuni conlocuitore cu noi. Cine din
tre cei presenți nu scie, cumcă națiunea nos
tră română, este o națiune „plină de viață? 
care în restimp de ’jj de secul și mai bine 
de când fu asa norocosă, a se pune chiar și 
numai sub umbra scutului egalității, au dat 
cele mai vii dovedi despre chiemarea sa, 
despre esistință sa, despre totă activitatea și 
lojalitatea sa cătră înalta Dinastie? O! eu 
sum pe deplin convins, că despre așa ceva 
nu încape nici cea mai mică îndoială, căci 
razele culturei, au început a străbate mai 
tote unghiurile scumpei nâstre patrie și ast

fel tot Românul inspirat de un simț nobil 
și de buna sa voință, mediteză serios la un 
timp și mai ferice pentru noi, ale cărui mo
mente aurite să ne servescă de un Para
dis pământesc, atunci când noi nu numai în 
literatură, ci și în tot feliul de arte, Industrie 
și Comerciu ne vom pute pe deplin com
para cu națiunile favorite, de sorte, cu na
țiunile acelea, care de sute de ani avend 
totă libertatea, sau putut desvolta după pla
cul lor în toți ramii de cultură.

Am zis Domnilor, cum că națiunea 
nostră, este o națiune plină de viață! Da! nu 
este de negat, căci de și acesta au întîmpi- 
nat cele mai grele obstacole, pe cari aflu 
de prisos a le mai enumera, și de și pănă 
la un timp au fost numai tolerată îu patria 
sa, totuși prin întrevenirea și înțelepta con
duită a unui mare bărbat, a nemuritorului 
Metropolit Andrei și a altor mai mulți 
bărbați de influință din sinul ei în genere, 
și în particular într’un timp pe cât de scurt 
ca cel amintit de mine a progresat așa de 
bine pe terenul de cultură și civflisațiune 
încât a făcut o mare sensațiune la popârele 
ce ne încunjură.

Cu tote acestea, după cum am putut 
înțelege din cuvântarea Domnului Președinte : 
ca, spre a ne pute emancipa și a ne apro
pia și mai mult la ținta dorită de noi, este 
o necesitate imperativă, ca tot Românul să 
nu’și cruțe dinarinl seu, ci cu o cea mai 
vie plăcere ca însemn de adevărată recu- 
noscință să’l aducă pe altariul scumpei sale 
Națiuni, ca astfel urcându-se fondul asociațiu
nei nostre la o sumă considerabilă, ne vom 
pute deplin convinge, că și literatura și cui 
tura la poporul nostru român vor crește 
din ții în ții, și vor lua un avent forte în
semnat. Numai așa domnilor și fraților vom 
pute vindeca pe dulcea nostră mamă (națiu
nea) de ranele trecutului „procurându-i din 
destul“ materialminte balsamul cel mai cu
rat, numai așa vom fi demni de a ne numi 
fii adevărați, numai așa vom pute fi binecu
vântați de posteritate și de Dzeu. Jos dară, 
cu Indiferentismul fraților! jos cu discordia 
și neamorea. Sus cu tâtă bunăvoința, cu a 
marea și concordia, căci cu noi este Dzeu.

După ce dară mai la început am a- 
mintit, câ nu aș pute avea cuvinte de ajuns 
prin care să’mi pot esprima viami plăcere 
despre bunavenire în centrul nostru a tutu
ror membrilor acestei stimate adunări, este 
adeverat, căci acesta Sftă Biserică pentru 
prima dată dela edificarea sa ce sau întâm
plat la anul 1800 de bravul naționalist Ha
gii Gavrul Ciurcu din Brașov cu o cea mai 
mare bucurie serbătorește cunoscându-le mi
siunea primesce în sânul seu pe astfel de 
ospeți, pe carii tare de mult și cu un cel 
mai mare dor iau așteptat, tot asemenea și 
acest popor împreună cu mine cu brațele 
deschise a și representa manifestațiunea sa 
și va întimpina în genere pe toți cu un

„Bine ați venit!“
După deschidere se purcese în

dată la cetirea diverselor raporte. Ra
portul despre cestiunea comitetului ce
tit de secretariul despărțământului dl 
Dr. Nicolau Popp, făcu o plăcută îm- 
presiune în toți cei presenți. Din ra
portul caseriului să vedu, că numerul 
membrilor ordinari este forte mărgi
nit. — După cetirea acestor raporte se 
aleseră diversele comisiuni, pentru ve
rificarea raportelor pentru înscrieri 
de membrii noi etc. — conform sta
tutelor. Pre urmă ținu P. S. părintele 
Bart. Baiulescu o interesantă diserta- 
țiune despre tema P. Sale de predi- 
lecțiune: meseriile la Români și rola 
lor în societate—dacă nu me înșel.— 
Atențiunea, cu carea urmă poporul es- 
punerea P. sale, probă că-1 ințelegea 
pre deplin. — După finirea acestei diser- 
tațiuni, care fu primită cu vii aplause 
se purcese la desbaterea și stabilirea 
bugetului și a propunerilor cemitetu 
lui... Cea mai interesantă dintre aces
tea mi s’a părut aceea, care pretinde 
ca pre viitor Asociațiunea să nu mai 
dea ajutore învățăceilor meseriași lor 
personal.. ci măiestrilor, cari scot calfe 
mai mulți copii de român după ce în
să așternu și lista membrilor înscriși 
și a ajutorelor încurse, directorul des
părțământului mulțămind publicului 

pentru interesul și atențiunea, cu care 
urmă desbaterile, declară adunarea de 
închisă. După eșirea din biserică, se 
visită frumosă scolă de trei clase 
cu treî învețători, ce au Românii în 
astă comună; apoi să făcu o visită 
parochului din loc, de unde apoi, mer
serăm cu toții la prânzul arangiat în 
hotelul comunal din loc. — Acest prân$ 
luâ proporțiunile unui modest banchet. 
Deregătoria comunală fu invitată... 
din nu sciu ce împregiurări înse, apă
rură numai notariul primar D. Bol- 
tres. — Absența celorlalți domni a 
fost regretată cu atât mai mult cu 
cât unii din domniile lor luaseră parte 
la adunarea din biserică și la visită 
făcută parochului. Destul, că absența 
d-lui județ din Herman — nu sciu 
— să fi micșorat la vreunul din os
peți pofta de mâncare.

Cred că-mi veți permite, a nu ve 
mai da in detaliu lista bucatelor........ 
Destul că de la . un timp începură 
toastările. Rândul îl deschise P. S. pă
rintele protopresbiter I. Petric, care 
ca director al despărțământului beu 
paharul pentru naintarea și prospera- 
rea comunei românesci din Herman 
Dl advocat Simion Dămian, râdică pă- 
harul seu pentru directorul despărță
mântului, urându’i, să mai potă pre- 
sidia asemeni adhnări încă în decurs 
de mulți ani. Acest toast fu primit 
cu mare entusiasm. Profesorul loan 
Bozocean rădică păharul seu pentru 
representanții comunelor din giur, cari 
apăruseră în număr destul de consi
derabil — anume au fost representate: 
Feldiora, Preșmerul și Sântpetru ; Să- 
celele și de astădată străluciră prin 
absența lor. — Dl advocat I. Lengher 
beu pentru preoții bătrâni, represen
tați de frații Frateș. S’a rădicat un toast 
și pentru secretariul despărțământului. 
Dl Dr. N. Popp. beu pentru armonia, 
ce a domnit mai în totdeuna și dom- 
nesce încă între elementul român și 
săsesc cu deosebire în țara Bârsei. 
La acest toast respunse în cuvinte 
pline de tact și măsură dl primar 
din loc Boltres. Dl profesor Maxim 
râdică un toast pentru părintele Bar- 
tolomeiu Baiulescu relevându-i anume 
meritele, ce are P. S. pentru promo
varea meseriilor la Români.

Ciclul toastelor în fine fu închis 
prin un toast în limba germană al 
dlui advocat loan Lengher, care având 
în vedere neînțelegerile interne, ce 
esistă între Români și Sași în Herman, 
caută a justifica aceste neînțelegeri și 
chiar a le presenta ca o consecință 
logică a împregiurărilor.

D-sa caută scusa astei stări a 
lucrurilor în diferința stărilor de cul
tură a le celor două elemente conlo
cuitore. Finind făcu apel la Sași, că 
cât le e în putință să promoveze ei 
însăși râdicarea în cultură a conlocui
torilor lor fiind siguri, că atunci ori 
ce neînțelegeri ivite se vor putea a- 
plana mai ușor ca în trecut. Acest 
toast închinat pentru buna armoniă 
viitore intre cele două elemente făcu 
o bună împresiune.

Apropos! Nainte de dl adv. I. 
Lengher între alții râdică părintele 
din Sânpetru, Frateș, pentru prospera- 
rea congresului un toast forte bine 
espres... Cam în modul acesta decurse 
adunarea de la Herman. Pe la orele 6 
plecarăm toți pentru a reintra fie-care 
la căminul seu ducând cu sine cel 
mai plăcut suvenir al acestei frumose 
adunări...... Dar nici o roșă fără spini.... 
Fie-care a adus cu sine totdeodată re
gretul, că n’au fost mai mulți brașo
veni.................................................XX.

Protocolele Congresului din 
Berlin.

Protocolul Nr. 16-
Ședința din 9 luliu 1878-

Erau presenți: Representanții din șe
dința trecută.

Ședința se deschide la 2 și jum. ore. |

Protocolul Nr. 16 este adoptat.
La ordinea (filei este redactarea defi

nitivă a art. XVIII al tratatului de la San 
Stefano, relativ la teritoriul de la Khotur și 
la fruntaria turco-persană.

Cornițele Șuvaloff cetesce projectul de 
articol următor, asupra căruia plenipotenția
rii Marei Britanici și ai Rusiei s’au învoit, 
și care urmeză a fi trămis comisiunei de 
redacțiune, dacă va fi primit de cătră Con
gres :

„Valea Alaschkerdului și orașul Baya- 
zid, a căror anecsiune la Rusia a fost pri
mită de cătră M. S. Sultanul prin art. XIX 
al tractatului de la San Stefano, remânând 
în posesiunea Turciei, guvernul Rusiei și al 
Turciei au convenit prin urmare, ca Su
blima Pârtă, în schimbul acelor teritorii, se 
restituie la rândul ei, Persiei, orașul și te
ritoriul de la Khotur, întocmai cum a fost 
delimitat de cătră comisiunea miestă Anglo- 
Rusă.“

CaratheodoryPașa declară, că plenipo
tențiarii otomani nu au primit încă instruc
țiunile lor.

Din observațiunile schimbate în acestă 
privință între cornițele Andrasy, lordul Sa
lisbury, Caratheodory-Pașa și cornițele Șu
valoff resultă, că traseul propus pentru te
ritoriul de la Khotur este acelas, a cărui de- 
limitare a fost indicată acum câțiva ană 
de cătră comisiunea Anglo-Rusă.

Congresul, mai înainte de a se pro
nunța, cere a se amâna resolvarea cestiunei 
pentru a doua ^i, pănă ce se va comunica 
respunsul definitiv al Porței.

Președintele întrâbă, dacă acordul s’a 
stabilit între plenipotențiarii englesi și ruși, 
asupra învoielilor privitâre la Batum, asu
pra cărora trebuiau să se înțelegă în 
ședința precedentă.

Lord Salisbury regretă, că o neînțele
gere asupra traseului liniei de fruntarie a 
survenit tocmai la urmă, și pune în întăr- 
diere acordul între ambele puteri.

Prințul Gorciakoff Șice, că în ceea ce 
’l privesce personal nu este în divergență 
de opiniuni cu lordul Salisbury, asupra cir- 
cumscriptelor teritoriale. Primul plenipoten
țiar al Rusiei a luat pe răspunderea sa per
sonală, de a primi un traseu nou asupra 
căruia convenise cu primul-plenipotențiar al 
Marei-Britanii. Alteța Sa cetesce în acâstă 
privință, declarațiunea următâre:

Plenipotențiarii Ruși au adus deja la 
cunoscința Congresului, că imperatorele, Au
gustul lor stăpân, are intențiunea de a face 
din Batum un port liber. Sunt autorisați de 
a adauge, că intențiunea Majestăței Sale este 
încă de a face din acel port un port esen- 
țialmente comercial.

Lordul Beaconsfield împărtășesce cu 
totul ideile esprimate în documentul cetit a- 
cum de principele Gortciakoff, și prețuesce 
tare spiritul sincer de conciliațiune de care 
Alteța Sa a dat probă în convorbirile pri- 
vitâre la districtele în cesțiune. Primul ple
nipotențiar Marei-Britaniei a fost animat de 
aceleși simțimente. Cât pentru neînțelegerea 
asupra liniei de fruntarie, Escelența Sa pro
pune de a încredința discuțiunea punctelor 
cu litigiu comisiunei de delimitare și speră 
că nu va mai fi nici o dificultate.

Președintele regretă, că nu s’a putut 
stabili acordul direct, și se teme că, având 
recursul adesiunei, să nu fie mijlocul cel 
mai repede de a regula acestă afacere.

Principele Gorciacoff esplică din nou, 
că traseul ce propusese și indicase pe hartă 
constituie o concesiune însemnată, de adăo- 
gat la acel la care Rusia consimțise deja. 
D-sa era autorisat a crede, că nici o difi
cultate nu ar mai fi survenit relativ la li
nia mai înainte de Olti ce primise sub răs
punderea sa personală, și asupra căreia d-sa 
se închipuise, că părțile interesante căzuse 
cu totul de acord.

Președintele propune, ca cel puțin a- 
supra consimțimântului puterilor, comisiunea 
de delimitare, dacă dânsa urmeză a fi sesi- 
sată de acest diferent, să pășescă înainte în 
lucrările sale, fără a mai recurge la con
cursul unor oficieri speciali, și să decidă 
rezemându -se pe maioritatea sufragiilor

Acestă propunere este primită în una. 
nimitate de cătră Congres.

Președintele ia act de acestă decisiune 
și la observațiunea lui Caratheodory Pașa,



relativă la Valea Alașkerdului, respunde 
că Alașkerdul este afară din cestiune, co
misiunea nu va avâ dar altă îndatorire de 
cât a se ocupa cu traseul liniei de Olti.

înalta Adunare trece la declarațiunea 
presentată de cătră prințul Gorciakoff, în 
ședința precedentă.

Primul-plenipotenjiar al Turciei nu ’și 
esplică bine ținta acelui document. Princi
piile și modurile menite a asigura resoluțiu- 
nile Congresului, au fost deja indicate în 
cursul deliberațiunilor înaltei Adunări: o 
parte din decisiunile Congresului urmeză a 
se esecuta imediat; celelalte părți privesc 
pe nisce comisiuni speciale istituite cu atri- 
buțiuni definite; tâte garanțiele necesari au 
fost prin urmare deja date. Semnătura tra
tatului de pace supune de altmintrelea în
tr’un mod solemn la cea mai strictă obliga-, 
țiune stipulațiunile prevăzute, întrensul. Co- 
misiunile complecteză tâte acele garanții, șî 
Escelența Sa nu vede ce alte cendiținni s’ar 
mai putâ cere. Guvernul otoman a asigurat 
Congresul, că va pune în esecutare în cel 
mai scurt timp resoluțiunile înaltei Adunări. 
Caratheodory-Pașa crede, că noui disposi
țiuni ar fi causat unor complicațiuni și di
ficultăți contrarii scopului ce și Rusia a de
clarat, că voesce să atingă.

Prințul Gorciacoff nu înțelege oportu
nitatea obiecțiunilor primului plenipotențiar 
otoman. Alteța Sa nu vede decât folâse 
dând tâte garanțiele cele mai nemerite unui 
tratat făcut de âmenii cei mai eminenți ai 
Europei și care nu urmeză a remânâ literă 
mârtă. Este important, ca stipulațiunile unui 
asemenea ăct să fie respectate: lordul Sa
lisbury simțea odiniâră necesitatea pentru 
Europa de a supraveghia esecutarea refor
melor în Turcia : dar încă esecutarea unui 
tratat ce în curend se va semna în Berlin 
nu trebue âre să devie obiectul unei supra
vegheri continuă. Alteța Sa de altmintrelea 
nu ține mai mult la un termen sau la un 
altul al declarațiunei sâle: tot ceea ce do
resce Rusia este ca punerea în practică a 
stipulațiunilor tratatului să coprin^ă garan
ții — aci este o cestiune de demnitare pen
tru înalta Adunare.

(Va urma)

Varietăți.
* (Dela congres). Eri s’au ți

nut doue ședințe. în cea de sera s’a 
votat în principiu î n fi i n ț ar e a a 
două episc opii șî'pr omo va - 
rea vicarilor archioppe sci la

* (Verificarea și înscrie
rea viriliștilor) din comitatul Si
biiului s’a început eri și ține op t dile. 
Cei interesați se pot convinge dacă 
sunt petrecuți în lista virili ștor și pot 
eventual reclama înscrierea între viri- 
listi, mergând la comisiunea instituită 
spre acest scop, care funcționeză în 
cancelaria comitatensă.

* (Ordinul „Maria Teresia“). 
Majestatea Sa, modificând statutele 
ordinului militar „Maria Teresia“, com
puse de repausatul împerat Francisc 
încă în 12/12 1810, a hotărît, în 21 
Octomvrie st. n., că de ore ce fondul 
a crescut la suma de 3,000,000 fl., 
membrii „crucilor mari“ ai ordinului 
se capete pe an o pensiune de 3000 
fl., „comandatorii“ 1500 fl., cavale
rii de clasa primă 800 fl. (nu 1000 
fl. după cum s’a fost anunciat de 
unele foi din greșală) iară cei de clasa 
a doua 500 fl. v. a. — De beneficiul 
acesta se vor împărtăși de aci încolo 
și văduvele membrilor ordinului ace
stuia. —

* (Postai). Direcțiunea poștelor reg. 
ung. a dispus ca, începend de la 1 Noemvre, 
comunicațiunea poștală între Roșia-Abrud- 
Ofenbaia să fie în modul următor:

între Roșia și Abrud în fie care 
<jli: plâcă de la Roșia d. a. la 4 âre 30 
minute, sosesce la Abrud d. a. la 6 âre; 
plâcă înderept de la Abrud diminâța la 6 
âre și sosesce la Roșia diminâța la 7 âre 
și 30 minute.

între Ofenbaia-Campeni comu- ]

nică posta de trei ori pe septămână: marja, 
joia și sâmbăta; iară între Câmpeni și 
Abrud pe fie care (li. Plâcă dela Ofen- 
baia diminâța la 6 âre. Sosesce la Câmpeni 
dim. la 9 âre. Plâcă de la Câmpeni după 
am. la 4 ore și sosesce la Abrud d. a. la 
6 âre.

Plecă înapoi de la Abrud diminâța la 
6 âre și sosesce la Câmpeni dim. Ia 8 âre. 
Plâcă din Câmpeni la 10 âre înainte de a- 
mâțli. Sosesce la Ofenbaia la 1 âră d. a.

* (Postai). Dela 24. Octomvre n. 
posta reg. ung transpârtă în Bosnia și Er
țegovina pentru cei ce se află în armată o. 
r. pachete de greutatea macsimală 5 chilâ- 
grame și de acolo înderept, pe lângă condi
țiunile ca pacheturile să fie binefăcute și 
bine încheiate iară adresele se se scrie con
form §. 6 din regul. poștelor campestre.

Spre Bosnia și Erțegovina pachetele 
sânt a se franca; transporturile care vinde 
acolo pot.fi scutite sau nescutite de tacsa 
portului. Licide sau lucruri care sânt su
puse stricăciunei precum și. posticipațiuni 
sânt eschise de la transport.

* (Pentru răniți). Cu posta de a 
seră am primit de la domna Otilia 
Degan din Vițel, comit. Hunedorei, 
pentru soldații răniți o asignată de 5 
fl. 74 cr. și cu un a vis pentru un pa
chet de 2 chilograme de scamă. în
dată după ce se vor rădica de la postă 
se vor espeda banii și scamele, la de
stinațiunea lor.

* Regularea „acciselor" (vămei) 
dela porțile cetății. S. d. T. află, că la 
compunerea tarifei celei noue a acci- 
selor cetății Sibiiului se va regula, ca 
grâul care vine la măcinat, pănura și 
postavul pentru a fi pregătit (cualifi- 
cat de articul de comerciu), sa fie scu
tite de accise.

* (Comunicațiunea cu vite 
c o r n u t e) în comitatul Sibiiului, după 
o întrerupere de o jumetate de an, 
s’a reînceput numai alaltăeri.

* (Cordon din causa epi
zootiei în România). După „Kr. 
Ztg.“ în Sâmbăta trecută a plecat dela 
Brașov o comisiune, a cărei problemă 
era a trage dealungul fruntarielor ro
mâne, începend dela comitatul Trei- 
scaunelor pănă la comitatul Făgăra
șului, un cordon resp. doue cordone 
pentru înfrenarea epizootiei (boia de 
vite). Cordonul de gradul prim circa 
de 1—2 chilometrii dela fruntarie se 
trage când va esistă epizootie în Ro
mânia ori și în care parte; cordonul 
de gradul al doilea, circa 3 chilometri 
dela fruntarie, se trage când epizootia 
va fi în districtele învecinate ale Ro
mâniei.

* (F 6 i e nouă) germână va apare 
în Alba-Iulia dela 1 Nov. n. sub titlul 
„Karlsburger Zeitung/ organ 
pentru economia poporului, interese 
sociale și de cultură.

* (O jumătate oca de vin 
cu un gologan). — Un țliar din 
Timișora (Banat) nareză următorele: 
In Leta-mare a fost culesul viilor așa 
de bogat, încât o jumetate oca de 
vin nou se vinde cu un gologan (3 
parale). O litră nici nu poți să cum
peri, pentru că este greu de a găsi 
monetă mai mică decât gologanul.

Bună ocasie pentru drumurile de 
fer a organisa trenuri speciale, care 
să nn se mai întorcă, — pentru bețivi.

„Resboiul.“
* (Apetit bun). După foia fran

cesă „Gaulois“ sau mâncat și s’a beut 
la marea serbare din Versailles ur
mătorele: Sau beut 2000 buteli de 
Champagn; 1200 buteli vin de Bor
deaux; 2000 litre de punci; 2400 li
tre cafea cu ghiață; 4000 tasse de 
Chocolade; apoi s’a mâncat 20,000 de 
turte; 20,000 de „Sandwichse", 500 de 
găini, 500 de găini sălbatice; 50 șunce; 
și 200 punți de compoturi. — Bun a- 
petit!
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S u m a r i u: Lupul și Barza, fabulă în
tr’un act în versuri de As ca ni o. Suficsele 
românesci, studiu de St. Stefurea (nr- 
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D. Comșa și Eugen Brote.
Cuprinzând afară de partea proprie călindarelor: Conspectul 

târgurilor din Ardei, Ungaria, România și Bucovina. — 
Povestea lui Harap Alb. — Diverse poesii alese. — Economia câmpului 
(osele ca material prețios la îngrășarea pământului; stirpirea mușchiului; 
unelte de săpat, mașina de sfârmit cucuruzul, etc. etc.) — Economia 
Vitelor (taurul de prăsilă; conservarea untului; mașinile de tăiat nu
trețul etc.) — Pomăritul (semicopularea; localul de ernat pomele etc.) 
— Vieritul (vița „Risling;“ reumplerea buților). — Florăritul (udatul 
florilor). — Posta. — Corespondența telegr. — Timbre. — 
Tabele de interese. — Zicale. — Literatura română agri
colă etc.
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Efectuarea urmeză neamânat și în grabă. — Banii sânt a se trimite franco.

Franzbranntwein veritabil vechiu de cea mai bună calitate. !“el;± £ 
chetare se socotesc 10 cr. de butelie.

Esența de viață veritabil șvedică a Dr-lui A. O. Werner. Un
1 V- îndoieli, dorința și nisuința fle-cărui om este ași susțină sa/restaura sini-

ctad d^ît^b^^ betranețe; pentrucă abia pâte fi ceva mai trist, ca daci cineva este aticat când de
“rațe de Hnsite ™ Ș?.”8*1™. a?' Petre“ viața întregi într’o neconteniti bolire și când se bucuri numai

esența^do S"Sț“ SMta‘ea Sa“

Esența de putere a Dr-lui I. C. Herbert pentru întărirea nervilor și mușchilor. Prețul

Wnilor, preste tot eoLa U, cari

Unicul veritabil liqueur feruginos. Prețul unei sticle dimpreună, cu instrucțiunea de între- 
gătură cil cele mai bune substanțe de plante amare întăritOre *CeSta?
cu deosebire ta cașuri de slăbiciunea sistemului de mușchi si de nonH ’.°fe & cfectcIe cele mai escelente pentru sin • 
lipsi de sânge, chlorosi, scorbut, urmiri din lânaâre fXiJ, 5 „ 7 ’ 5 Un de nutnre defectudsi, stncare de sli Sc
urma liptatului, perderei de sânge și lehusiJi. ’ 8 * Perdere de socun> cari se arati “ni c“ s3mi la fC"

Liqueur de stomac de burueni din Alnii sviterani num;t «citonu
ScS contra bdlelor de-

Hugo, trad. de D. C. Olănescu (sfîr$it| 
Panteism studiu filosofic de A. D. X e n o p „i 
Povestea unui om leneș, de I. Creau», 
Florile mele poesie de Beranger, trad, 
P. A. Grigoriu. Perdeua Vecinei n<pt 
poesie de Alf. de Musset trad. de V. Oro< 
copul, Focul necurat Crișma poesii de Frar? 
Coppâ, trad. de V. :

Bursa de Viena
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Metalicele 5°|0.........................................
împrumutul nap 5°|0 (argint) .... 
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London................................................... •
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Galbin ..................................................
Napoleon d’aur (poli) .........................
Valuta nouă imperială germână . . . .

60 -
61 90
117 45 
780 -
219 75
111 75
100 -

5 57 .
9 4 r i

58 15 ’:

E conomi c.
Sibiiu, 29 Octomvre n. Pro hectolitră: Grâu 

fl. 5.40—6.20; Grâu secăreț, fl. 4.50—5.10; Se
cară fl. 3.90—4-30; Orz 0.4.—: Ovesfl. 2. —240 
Cucuruz fl. 3.10—3.50; Mălaiu fl. 4.50—5; C artofi£ 
1.75—2 25;Semențădecânepăfl. 6—7;Mazerefi 
4.50—5; Linte fl. 5.50—6 ; Fasole fl.450—5; pro 
50 chilo: Făină de pâne fl. 4; Slănină fl. 35.—• 
Unsdre de porcfl. 35.— ; Seubrutpro 50 chilo■ 
fl. 16.50; Luminări de seu pro 50 chilo fl. 30__ 
Seu de Luminări fl. 25; Săpunfl. 20.— ; Fen pr0 
50chilo fl. 0.80—0.90: Cânepăpro50chilo fl . 29—3ț; 
Lemne vîrtose de foc pro metru cubic fl. 3.20 
Spirt pro grad 50—55 cr.; pro chilo: carne de 
vită 36—44 cr.; Carne de vițel 32—36 et. 
carne de porc 38—44cr.; carne de berbece 24—26 
cr; 6 u e 10 de 20 cr.

Făgăraș, 25 Octombre n. Pro hectolitră: Grâ: 
fl. 6—6.50; grâu secăreț fl. 5—5.50; secară fi. 
4.60—4.80; cucuruz fl. 3.80—4.20; oves fl, 2.10- 
2.20;Mălaiu fl. 8.—, semență de cânepă fl. —; 
mazere fl. 8—. linte fl. 10—, fasole fl. 6.—, 
prune uscate fl. 6.—; pro 100 chilo: Slănină fl. 
70—75; seu brut fl. 38, seu de luminări fl.62, 
unsâre fl. 72 ; cânepa fl. 30—36; fen tt 
1.80—2; săpun fl. 62; nuci fl. —; chim fl. —. 
pro chilo c arn e de vi tă 38 cr. carne de vițel 38 
cr. ; carne de porc 48 cr.; carne de 6ie 28 cr.; 
du6 4 de 10 cr.


